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بیش از 15ســال فاصله میان »روز 
سوم« و »غریب« وجود دارد. 2 فیلم مهم کارنامه 
شما که هم توجه منتقدان را جلب کرد  و هم در 
جشــنواره فجر مورد توجه قرار گرفت و دیده 
شد. به نظر می رسد که در پیمودن چنین مسیری 
مهارت و توانایی بیشتری دارید. سؤال اینجاست 
که چرا این همه سال میان این 2 فیلم فاصله افتاد 
و در این بین انواع و اقسام فیلم ها و سریال ها را در 

ژانرهای مختلف ساختید؟ 
در زمینه فیلم های دفاع مقدس این 2 فیلم موفق بودند. 
از قبل  ژانرهای مختلف را تجربه کرده بودم تا اینکه به 
»روز سوم« رسیدم، »روز سوم« ســاخته شد و بعدها 
چند کار کمدی را تولید کــردم از جمله فیلم »توفیق 
اجباری« و 2 کار دیگــر و بعدها هم »به وقت خماری« 
را ساختم. اینکه سال ها بعد به ژانر دفاع مقدس برگشتم 
به نظر ساده و آسان می آید، برای اینکه بتوانی یک فیلم 
درباره دفاع مقدس بسازی، 10سپر و یک شمشیر نیاز 
 داری. به گفته دوستان، همه دوســت دارند فیلم های

دفاع مقدسی بسازند اما وقتی وارد میدان می شوی از اول 
تا پایان تنها هستی. در مسیر تولید به یک کفش آهنین 
و یک اراده آهنین تر نیاز دارید. البته در همین مسیر به 
یک همراه نیاز دارید که در این سال های وقفه، من کمتر 
توانســتم همراه پیدا کنم و به همین دلیل بین 2 فیلم 
دفاع مقدس فاصله افتاد تا اینکه حامد عنقا همراهم شد.

 در بازگشت به عرصه سینمای جنگی، 
شرایط و امکانات چقدر نسبت به دوره »روز سوم« 

تغییر کرده بود؟ 
حقیقت این است که شــرایط همچنان تغییر خاصی 
نکرده است. نه راه آسان شــده و نه دشوار و حمایت ها 
هم بیشتر نشده است. در این میان    سال گذشته شرایط 
خیلی ســختی برای تولید فیلم داشتیم؛ از جابه جایی 

اسلحه و انفجارها تا... .
ارتباط کاری بــا حامد عنقا به عنوان 
نویســنده فیلمنامــه و تهیه کننــده چگونه 
بود؟ به نــدرت پیش می آید کــه تهیه کننده، 

فیلمنامه نویس اثر هم باشد.
سابقه نخستین کارهایم با حامد عنقا به 16سال پیش 
برمی گردد که از »نردبام آســمان« شــروع شد و عنقا 
نویســنده کار بود . این همکاری به شکل پیوسته بود و 
به دفعات اتفاق افتاد. این دومین کاری بود که با عنقا در 
مقام تهیه کننده شکل گرفت. قبل از فیلم »غریب« فیلم 
سینمایی »پیکســل« بود که هنوز پخش نشده است. 
حامد عنقا حرفه ای عمل می کند؛ در مقام نویســنده، 
نویسنده است و در مقام تهیه کننده، تهیه کننده است و 
امکان تمیز هر  دو از هم فراهم است. هیچ وقت احساس 

ناامنی برایم در همکاری با عنقا وجود ندارد.
به عنوان اثری که قــرار بوده پرتره ای 
از یک شهید که از اسطوره های دفاع مقدس هم 
هســت ارائه دهید، با چه چالش هایی به عنوان 
کارگردان مواجه شدید؟ بیشتر منظورمان چالش   
برخاسته از نگاه رسمی است که معمولا علاقه مند 
به ارائه تصویری کاملا پاستوریزه )که اغلب روی 

پرده باورپذیر از کار در نمی آید( است...

ما راجع به شــهدا مخصوصا شــخصی مانند شــهید 
بروجردی که سال 62شهید می شود، صحبت می کنیم. 
شهید بروجردی یک حیات 5ساله بعد از انقلاب داشت؛ 
دوره ای همراه با مبارزه و محافظت از انقلاب   . اما شهید 
بروجردی زندگی قبل از پیروزی انقلاب هم داشته است. 
اینکه برخی معتقدند همه این دوستان پاستوریزه هستند 
و اشتباهی ندارند را قبول ندارم. این درست نیست و البته 
در این دوران همه می پذیرند که این جمله درست نیست. 
ما در »غریب« ســعی کردیم این انسان و زندگی اش را 
زمینی ببینیم. فردی که ایده آل هایش، شجاعت و قدرت 
تصمیم گیری اش اســت.خیلی ها فرماندهی ایشان را 
می پذیرند و  عنوان فرماندهي کل سپاه را به او پیشنهاد 
می دهند اما شــهید بروجردی نمی پذیرد. دلایلش را با 
توجه به صحبت هایی که با برخی داشــتم می دانم اما 
شاید او راضی به گفتنش نباشد. در آن زمان همه فدایی 
او بودند اما او نپذیرفت و همیشه عنوان می کرد که من 

فرمانده نیستم و چریکم و کارم جنگیدن است.
شهید محمد بروجردی با وجود اینکه 
خیلی زود به شهادت رسید، چند مرحله مهم و 
حساس را در زندگی سپری کرد. چرا این برش از 

زندگی شهید برای روایت انتخاب شد؟
چند علت داشــت، اما مهم ترین علت این بود که ابعاد 
وجودی این شخصیت در جنگ بحرانی 22روزه سنندج 
نشان داده  می شود که به قول خودش می گوید:»اینقدر 
بیرون هستیم که نمی خواهد دیگر با داخل بجنگیم«؛ 
منظورشــان این بود که از دو طرف تحت فشار است. 
حتی یک جا می گوید خودی از ناخودی معلوم نیست. 
طرفی که روبه رویت است معلوم نیست دوست است یا 
دشمن. آن برهه برای شهید بروجردی شرایط بحرانی 
بود که تلاش می کرد در خود منطقه کردستان با خود 
مردم و اعتماد به آنها کار را پیش ببرد. ببینید وقتی در 
سینما کار می کنیم هر قدر این لحظات ملتهب تر باشد، 
قاعدتا می تواند به کارگردان و نویســنده بیشتر کمک 

کند و این کمک برای جذب مخاطب است. قبل تر 
قرار بود سریال شهید بروجردی ساخته شود 

و اگر سریال بود ما از 8 سالگی ایشان شروع 
می کردیم به بازگو کردن قصه زندگی اش 
اما فقط این برهه از زندگی می توانســت 
سینمایی باشد.بهترین موقعیتی که می شد 

ترسیم کرد و ابعاد مختلف را محک 
زد همین دوران بود.

بابــک  انتخــاب   
حمیدیــان بــرای 
شهید  نقش  ایفای 
بروجــردی بر چه 
اساســی صورت 
گرفت؟در پروسه 
تولید همکاری تان 

چگونه بود؟
همانطور که گفتم قرار 

بــود اول ســریال زندگی 
بروجردی ســاخته شــود 
و زمانی که ســینمایی شد 

انتخاب حمیدیان برایم جدی شد. آن موقع )در زمان 
تولید سریال( به تصمیم جدی رسیده بودیم که بازیگر 
مطرح نداشته باشیم و به اســتناد نزدیک شویم حتی 
چند نفر را گریم کردیم و به شباهت های نزدیک دست 
یافتیم. اما وقتی فیلم سینمایی شد موضوع فرق کرد. 
نیاز ســینما، ویترین خوب با بازی های توانمند است و 
لازم است نگاه جدی تری داشته باشیم. آن زمان دیگر 
نخستین و آخرین گزینه برایم بابک حمیدیان بود. هم 
توانایی در بازی و هم شباهت داشت که اتفاق افتاد اما 
کافی نبود. مهم ترین نکته جواب مثبت بابک حمیدیان 
بود که همراهمان شد و با علاقه شخصی حضور یافت 
و با روی باز پذیرفت و تجربه کار با او شیرین، جذاب و 
دوست داشتنی بود و احساس می کردم بازوی راستم در 

کار بازیگر نقش اول فیلم »غریب« بود. 
»غریب« جزو فیلم های مهم جشنواره 
فجر بود. بازخوردهای زمان جشــنواره چه در 
ارتباط با تماشاگر و چه در بحث داوری را چگونه 
دیدید؟از فیلم هایی چــون »غریب« به عنوان 
محصول ارگانی یاد می شود. این برچسب »فیلم 
ارگانی« با خود باری را به همراه می آورد که گاهی 
وقت ها ابعاد دافعه برانگیــزی برای مخاطب به 
همراه دارد. در فیلم مشهود است که کوشیده اید 
از کلیشه های فیلم های ارگانی فاصله بگیرید و به 
مفهومی از سینمای ملی نزدیک شوید. در مرحله 
اکران اما به نظر می رسد فیلم دچار معضلاتی از 
جنس آنچه برای فیلم هــای ارگانی رخ می دهد 
شده اســت. نوعی پیش داوری براساس سابقه 
ذهنی مخاطب از این نوع فیلم ها که پروپاگاندا 
هستند درحالی که فیلم شما از این جنس نیست.

بازخورد در زمان جشنواره و حتی در اکران فیلم، خوب 
بود. مخاطبان عموما از تماشای فیلم راضی بودند. به قول 
شما فیلمی که هزینه اش  با یک ارگان  است شاید رنگ و 
بوی دیگری داشته باشد اما این فیلم صادق بود و مخاطبان 
آن را درک کردند. اینطور نشد که شخصیت منزهی 
جلوی دوربین بیاوریم و شعار بدهیم. این نشان 
می دهــد ارگانی مانند اوج توانســته همراه 
کارگردان و نویســنده باشــد. اگر در طول 
نگارش و یا تولید صحبتــی هم بوده جنبه 
مشورتی داشــته و هیچ اجباری در دخل و 
تصرف نبوده، خط قرمزی هم تعیین نکردند. 
همیشــه معتقد  بوده و هستم که 
داوری آن هــم در یــک کار 
هنری، بخشی از آن سلیقه 
است. وقتی هیأت داوران 
در کنــار هم هســتند، 
انتظــار هر چیــزی را 
باید داشــته باشیم. اگر 
امســال جایزه بهترین 
کارگردانی یــا فیلمنامه 
به ما داده نشــده چرا باید 
اعتراض داشــته باشیم؟ این 
اشتباه اســت. احترام به رأی 
داور مهم است. ببینید وقتی 

ترکیب هیأت داوران را می بینیم نتیجه اش از قبل برای 
منی که 40سال در سینما هستم قابل پیش بیني است. 
بنابراین آن را می پذیرم و احترام می گذارم. البته در این 
مدت از خیلی از منتقدان شــنیده ام کــه گفته اند:» این 
جنس داوری حیرت آور است« اما در نهایت باید به رأی 
داوری تمکین کــرد. اگر می پذیریم جشــنواره رقابتی 
باشد بعد از داوری ها نتیجه این است که هر سال یک عده 
راضی هستند  و یک عده ناراضی. اما من تمکین کردم و 
به داوران و رأی آنها احترام می گذارم. فقط تنها چیزی که 
دل چرکینم کرد این است که چطور بابک حمیدیان حتی 

کاندیدای بهترین  بازیگری نشد؛ با جایزه اش کار ندارم.
با توجه به ترکیب اکران نوروزی به نظر 
می رسد »غریب« در مرحله اکران، غریب مانده 
است. آنچه در این مدت رخ داده با انتظاری که 
به عنوان سازنده یکی از فیلم های مهم سینمای 
ایران در سال گذشته داشتید چقدر همخوانی 

داشته است؟ 
در اکــران فیلم و ترکیــب اکران فیلم هــا یک مقوله 
پیچیده ای وجود دارد. باید بپذیریم که سینما روهای 
ما چه کســانی هســتند و چه فصلی برای اکران فیلم 
مناسب است و این مبحث سابقه طولانی دارد. آن چیزی 
که مدنظرم بود  این بود که مخالف اکران عید بودم اما 
حالا می گویم اکران این فیلم زمانی دارد. تماشاگر برای 
تماشای فیلمی که دوست دارد مختار است شاید فیلم 
کمدی را بپسندد. فیلمی از جنس »غریب« زمان اکران 
برایش ملاک نیست، شاید در 5ســال آینده همه آن 
را تماشــا کنند؛ این دیده شدن مي تواند در شبکه های 
ماهواره ای باشــد یا در پلتفرم ها و... مهم این است که 

آن را تماشا کنند.
 با توجه به شرایط حاکم بر سینمای 
ایران چقدر بســتر را برای ادامه مســیر فیلم 

»غریب« مهیا می دانید؟
شــرایط و مســیر زمانی مهیاســت که ما همه مانند 
چرخ دنده های ساعت به شکل درست در کنار هم قرار 
بگیریم. اگر بودجه باشــد کارگردان خوب نباشد و یا 
برعکس اگر نویسنده باشد اما دیگر موارد نباشد چرخ 
ســینما نمی چرخد. به جز کفش آهنی برای کارهای 
ســخت و خوب باید همه  چیز در کنار هــم به خوبی و 
درســتی قرار بگیرند. امیدوارم با نسل جدیدی که در 
ســینما می بینم در هر دهه 2 یا 3 کارگــردان خوب 

اضافه  شوند.

چریکی که نخواست فرمانده باشد
گفت وگو با محمدحسین لطیفی، کارگردان فیلم سینمایی »غریب«
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پیش از این قرار بود سریال شهید بروجردی 
ساخته شود و اگر سریال بود ما از 8 سالگی 
ایشــان شــروع می کردیــم بــه بازگــو کــردن 
قصه زندگی اش اما فقط این برهه از زندگی 
باشــد.بهترین  ســینمایی  می توانســت 
موقعیتــی کــه می شــد ترســیم کــرد و ابعاد 

مختلف را محک زد همین دوران بود 

فهیمه پناه آذرگفت وگو
روزنامه نگار

خاچیکیان پسر، 70سال بعد
ادوین خاچیکیان از سانس های اکران »بابا سیبیلو« 

راضی نیست

ســاموئل خاچیکیان، معروف به »هیچکاک ایران« وقتی 
32سالش بود، نخستین فیلمش به نام »بازگشت« را در سال 
1332ســاخت. پای خاچیکیان جوان را به سینما ساناسار 

خاچاطوریان، مؤسس استودیو دیانافیلم باز کرد. 
خاچاطوریان نمایش های »ســارا« و »پرده های نقره ای« را 
از خاچیکیان دیده و قریحه و دید ســینمایی او را تشخیص 
داده بود. خاچاطوریان به ســاموئل توصیه کرد برای اینکه 
پسند تماشاگران سینما دستش  آید، به تماشای فیلم های 

فارسی برود. 
خاچیکیان به رغم جوانی و بی تجربگی، می خواست از همان 
کار اولش فیلم خودش را بسازد و قصد نداشت فیلمش رنگ 
و رخ فیلم های روی پرده را داشته باشد. همین هم شد که با 
وجود مخالفت فیلمبردار فیلم، خودش شخصا نورپردازی را 
بر عهده گرفت و برخلاف فیلم های آن دوران که اغلب نماها 

ایستا بودند، دوربینش را حرکت داد. 
فیلمنامه ضعیــف و دیالوگ هــای غیردراماتیک ازجمله 
ضعف های فیلم بود، ولی فیلمبرداری، نورپردازی و دکوپاژ 

خاچیکیان مورد توجه قرار گرفت. 
این فیلم راه خاچیکیان را برای حضور در سینما باز کرد تا بعد 
از آن 31فیلم از او روی پرده برود.   که »بلوف« )1372( نام 
داشت ـ حالا فیلمی از پسر وی، ادوین خاچیکیان به نام »بابا 

سیبیلو« در سینما به نمایش درآمده است.

در کنار پدر
ادوین خاچیکیان در ســال های جوانی چند باری نامش در 
تیتراژ فیلم های پدرش و در کنار وی به عنوان تدوینگر آمده 
اســت. او در مقدمه کتابی که از ترجمه فارسی تجربه های 
ادبی پدرش فراهم کرده، نوشته پدرش به قصه گویی عشق 
می ورزید و او هم معتاد قصه های پدرش بوده است. حالا پسر 
بیش از همیشه در مسیری گام بر می دارد که پدرش سال ها 

از پیشگامان آن بوده است. 
البته ادوین خاچیکیان در نخســتین تجربه سینمایی اش 
سراغ ژانر کودک و نوجوان رفته و فیلمش با همه فیلم های 
پدرش کاملا متفاوت است؛ از همین رو مقایسه کار نخست او 
با آثار پدرش بجا نیست. او در مصاحبه با مهر از وضعیت اکران 
فیلمش ابراز نارضایتی کرد و گفت: واقعیت این است که اصلًا 

از وضعیت اکران این فیلم رضایت ندارم. 
8درصد ســانس هایی کــه در اختیار فیلم ما قــرار گرفته 
سانس های ضعیفی از نظر ظرفیت جذب مخاطب هستند و 
اصطلاحاً سانس های مرده محسوب می شوند. معمولاً ساعت 
اکران فیلم ما صبح و پیش از ظهر است و این در حالی است 
که معمولاً سانس مطلوب برای مخاطبان سینما از ساعت 7 

بعد از ظهر به بعد است. 
دقیقاً در تایمی که خانواده ها آماده می شــوند و به ســینما 
می آیند، فیلم ما به استراحت تحمیلی می رود! در کل کشور 
تنها 15سانس بعد از ساعت 8شــب داریم! خیلی ها از من 
سراغ می گیرند که فیلم تان کجا و چه سانسی اکران دارد و 
من نمی دانم باید چه پاسخی بدهم. به دلیل همین شرایط هم 

فیلم ما در هفته اول اکران لطمه خورده است.

من هرچه در سینما آموخته ام از پدرم بوده است

خاچیکیان پسر در جوانی فیلم نخستش را نساخته، اما حتی 
همین حالا هم او را از مقایســه با پدر گریزی نیست. ادوین 
خاچیکیان درباره نسبت نخســتین تجربه کارگردانی اش 
در سینما با ســاخته های پدر فقیدش ساموئل خاچیکیان 
از فیلمســازان مطرح تاریخ ســینمای ایران هم گفت: پدر 
من اعتقاد داشــت که فیلم باید به گونه ای باشد که کشش 
داشــته باشــد و بیننده را با خودش همراه کند؛ فارغ از هر 

ژانری که دارد. 
من هم تمام تلاشــم را کرده ام که این اصل را در کار خودم 
لحاظ کنم، اما در عین حال فیلم مــن یک کمدی فانتزی 
کودکانه است و با ژانر و گونه ای که پدرم در سینمای ایران با 
آن شناخته و محبوب شده ، 180درجه متفاوت است. پدرم 
در کارنامه اش فیلم ملودرام عاشقانه و یا کمدی هم داشته 
است، فیلم جنگی »عقاب ها« را هم کارگردانی کرده است، 
اما در همه این آثار برایش مهم این بود که مخاطب در اولویت 
باشد و به او احترام گذاشته شود؛ به همین دلیل اصرار داشت 
که داستان هایش کشش لازم را برای مخاطب داشته باشند.

من هرچه در ســینما آموخته ام از پدرم بوده است و سعی 
کــرده ام آموخته هایم را در همین فیلم هم مورد اســتفاده 
قرار دهم. این کارگردان درباره اینکه احســاس می کند اگر 
پدرش در قید حیات بود، چه واکنشــی به فیلم اولش نشان 
می داد، گفت: من همیشه به این مسئله فکر کرده ام. معتقدم 
از نظر ساختار فیلم و سروشکل سینمایی آن شرمنده پدرم 

نخواهم بود. 

پلتفرم ها ناز ما را می کشند
هادی حجازی فــر، بازیگر و 
کارگردان سینما و تلویزیون 
که در حاشــیه نخســتین 
جشنواره عروسکی تلویزیون 
در جمع خبرنــگاران حضور 
یافته بــود دربــاره آخرین 

وضعیت سریال »عاشورا« و اینکه چه زمانی روی آنتن خواهد 
رفت، بیان کرد: زمان مهم نیست، مهم این است که با بهترین 
کیفیت ارائه شود که در حد و نام لشــکر عاشورا، آقامهدی 
باکری و دیگر شهدایی که در این لشکر بودند، باشد. ما مسائل 
و مشکلاتی داشــتیم که همه آنها حل شده و کار دارد پیش 
می رود، اما خواهشی که از مدیران داشتم این بود که کمک 
کنند این ســریال با بهترین کیفیت پخش شود. این بازیگر 
و کارگردان در پاسخ به ســؤال دیگر مهر درباره بازگشت به 
تلویزیون با توجه به شرایط راحت تر پلتفرم ها و بودجه بیشتر 
تصریح کرد: من واقعاً خودم تلویزیون را دوست دارم. به  نظرم 
باید ویژگی هایی برای کار در تلویزیون باشد. اعتمادی وجود 
داشته باشد. باید نوعی آزادی عمل داده شود. نه اینکه در حال 
حاضر این آزادی عمل نیست، اما برخوردهای سلیقه ای دیگر 
از توان ما خارج است. وقتی جاهایی هست که به قول معروف 
ناز ما را می کشند، چرا باید به جایی برویم که هنوز باید خود را 

ثابت کنیم که ما می خواهیم کار خوب بسازیم؟

 خبر

تلویزیون

سینما 

سینمای ایران

 آینده سینمای عربستان
با تمرکز بر معنویت

کمیســیون فیلم عربســتان میزبان بحث درباره نقــش فیلم در 
مستندسازی جوامع شده اســت. در این رویداد موضوعاتی مانند 
مســئولیت های متخصصان صنعت، اخلاق تولیــد فیلم و نقش 
رسانه ها در شکل گیری آگاهی جوامع و فرهنگ مورد بررسی قرار 
خواهد گرفت.به گزارش تســنیم، این رویداد بخشی از یک سری 
از میزگردهای در حال انجام اســت که توســط کمیسیون فیلم 
عربســتان ســعودی میزبانی می شــود تا با ایجاد فضاهایی برای 
گفت وگو و اشتراک گذاری نظرات و در عین حال شناسایی و بررسی 
پیشنهادها و دیدگاه ها در مورد توسعه این بخش، ارتباطات را در 
جامعه فیلم در پادشاهی تقویت کند و از سوی دیگر به ایجاد انگیزه 
در متخصصان صنعت و سایر افراد علاقه مند به فیلمسازی کمک 
 کند. در این رویداد همچنین، میزگردهایی توسط کمیسیون فیلم 
عربستان برگزار خواهد شد که با هدف تقویت ارتباطات در جامعه 
فیلم طراحی شده است.بنابر اعلام رسانه های عربستانی، کمیسیون 
فیلم عربستان در 30آوریل میزبان یک میزگرد درباره مستندسازی 

تجربیات فردی و اجتماعی در مورد فیلم خواهد بود.
بنابر اعلام کمیسیون فیلم عربستان، مسئولیت هایی که متخصصان 
صنعت فیلم، مانند کارگردانان، تهیه کنندگان و نویسندگان فیلم، 
در ارتباط با جوامع خود، اخلاق تولید فیلم و نقش رسانه ها در شکل 
دادن به درک عمومی از جوامع و فرهنگ دارند، در این رویداد مورد 

بررسی قرار می گیرد. 

هزینه حضور در منطقه را ما دادیم  
فیلم هایش را هند و ترکیه ساختند

مدیرعامل انجمن ســینمای دفاع  مقدس گفت: در جنگ 
عجیب و غریب منطقه، ما مهم ترین کنشگر میدان بودیم؛ 
ســوریه، یمن و لبنــان را از حلقوم صهیونیســت ها بیرون 
کشیدیم و قهرمان های جدی واقعی داریم که در این مناطق 
شهید شــدند ولی هند فیلم می ســازد که در این جبهه ها 
جنگیده و با اشــغالگران مبارزه کــرده، چین که حتی یک 
گلوله در این جبهه ها شلیک نکرده فیلم ساخته که در این 
جبهه ها می جنگد، سوئد هم حتی درباره جنگ های منطقه 
فیلم ساخته، روسیه هر ســال فیلم می سازد و ترکیه به طور 
کل واقعیت را در فیلم هایش تغییر داده و چیز دیگری به نفع 

خود روایت می کند.
سیدمحمد حســینی که با ایلنا گفت وگو می کرد در ادامه 
افزود: ما در این جبهه ها با صهیونیســت ها مبارزه می کنیم 
اما نمی توانیم از این مبارزات فیلم بسازیم و این فاجعه است. 
مرزهای ما امروز به مدیترانه رسیده، ما در آن مناطق حضور 
داریم؛ من نمی خواهم سیاسی حرف بزنم و همه این حرف ها 
صرفاً بیان واقعیت هاست. ما در میدان عمل حضور پررنگی 
داریم، اما در فضای فرهنگی کاری نمی کنیم و خیلی ضعیف 
هستیم. حوزه فرهنگ نیاز به سرمایه گذاری دارد، در حوزه 

تولید و زیرساخت باید اقدامات جدی داشته باشیم.

محمدحسین لطیفی طی این سال ها در تلویزیون و سینما 
و شبکه نمایش خانگی فعالیت مســتمر داشته و ژانرهای 
مختلفی را تجربه کرده اســت. این کارگردان سال گذشته، 
»غریب« را به جشنواره فیلم فجر آورد که دومین تجربه اش در 
سینمای دفاع مقدس است. نخستین فیلم لطیفی »روز سوم« 
بود که سال1385سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی جشنواره 
فجر را از داوران گرفت. دومین فیلمش درباره دفاع مقدس و 
دومین همکاری اش در مقام تهیه کننده با حامد عنقا، فیلم 
سینمایی »غریب« بود؛ فیلمی که 20بهمن سال گذشته در 

جشنواره چهل ویکم فیلم فجر رونمایی شد. 
»غریب« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است و به 
مقطعی از دوران فرماندهی شــهیدمحمد بروجردی در 
منطقه غرب، پیش از آغاز جنگ تحمیلی و دفاع مقدس 
می پردازد. فیلم، شمایلی از احوالات باطنی، سبک زندگی و 
شیوه فرماندهی شهیدبروجردی با نگاهی به دوره ای کوتاه 
از زندگی و تلاش او برای ایجاد اتحاد در غرب کشور است. 

قرار بود ابتدا سریالی از زندگی این شهید ساخته شود اما 
بعدها تصمیم بر این شــد که فیلم سینمایی ساخته شود. 
فیلمی که لطیفی معتقد است یادآور آدم هایی است که در 

این برهه به آنها نیاز داریم. 

پاسخ به نیازی درونی
»غریب« پاسخ به نیازی درونی است؛  اگر نیاز درونی نبود قاعدتا بعد 
از اینکه پیشنهاد کار را حامد عنقا به من داد، به روال گذشته می گفتم 
خیر. زمان پیشنهاد باید می گفتم علاقه به تولید فیلم های سینمایی 
درباره شخصیت های معاصر چه بچه های جنگ یا دیگر افراد ندارم؛ 
چرا که تاریخ معاصر میراث خوار زیاد دارد و خیلی ها آن را از آن خود 

می دانند. چون فاصله زیادی از تاریخ معاصر نگذشته است.
 ادله و فکت های زیادی وجود دارد که کار برای فیلمســاز سخت 
می شود. به همین دلیل که خاســتگاه درونی وجود داشت، تولید 
»غریب« را پذیرفتم. بروز ایده آل ها و   آن چیزی که امثال بروجردی ها 
در آغاز انقلاب از آنها می بینیم و فاصله گرفتن از آرمان ها طی این 
43سال گذشته، همه   نیاز درونی من می شود و  با تولید فیلمی چون 
»غریب« به خودمان گوشزد کنیم  که ما دورانی از این دست آدم ها 
داشتیم که حالا خیلی کم شده اند و به همین دلیل دچار مشکلاتی 

می شویم.
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